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A férfi önbecsülése!
Önbecsülés! Valójában az azt jelenti,  hogy mit gondolok saját magamról,  mint nő  vagy férfi.

Hogyan  állok  hozzá  a  magam  és  a  világ  dolgaihoz.  Hogyan  viszonyulok  az  életben  adódó
problémákhoz,  siker,  kiteljesedés,  önmegvalósítás,  nemem  szerinti  szerepek  megéléséhez.
Mondhatjuk  úgy  is,  hogy  hogyan  tudok  magamra  felnézni.

Az önbecsülés fogalma mind a férfiak, mind a nők esetében fontos szerepet játszik az életük
területén. Az ember önbecsülését akár tudatosan, akár tudattalanul is romokba döntheti egy másik
személy, aki leginkább a párunk. Az önbecsülés rombolását az esetek döntő többségében a nők
hajtják végre,  a  férfiakkal  szemben.  Sokszor nem is  számolva azzal,  hogy milyen lelki  károkat
tesznek a másik fél benső világában. Ám ez alól a férfiak sem kivételek, ők azonban nem a lelki
terror hívei, mint a nők, hanem ők inkább a cselekedeteikkel döntik romba a nők önértékelését. A
férfiak  sok  esetben  olyan  körülmények  között  szenvednek  kárt  az  önbecsülésükben,  ahol  a
kapcsolatban, házasságban a nő a domináns egyéniség. Ma Magyarországon sajnos ez az állapot áll
fenn a házasságok tekintetében. Mondhatjuk úgy is, hogy a nő hordja a nadrágot. Nincs meg tehát a
szabadság a párok között, és elkezdődik az alá-fölé rendeletségi viszony, és kialakul a dominancia.
Ennek pedig egyenes függvénye a "pótmama gyerek" állapot.

A tapasztalataim azt támasztják alá, hogy a nők borzasztóan nagyon szeretnek irányítani, dirigálni,
kiszolgáltatni magukat, parancsolgatni. Ehhez pedig kell egy olyan társ, aki mindezt megteszi és
elviseli. Mert az e fajta viselkedés eltörését csak az a pasi hagyja, aki gyenge, gyáva, befolyásolható,
és társfüggő. Ismerős, baráti körökben sokszor láttam olyan helyzeteket, amikor a feleség szinte
pattogtatta a férjét,  hogy ezt  meg azt  csináld,  mit  tegyél.  hová menjél.  És ezek a kioktatások
természetesen egy kívülálló személy jelenlétében zajlottak le. És mit tesz ilyenkor a puha pöcs pasi?
Szépen végrehajtja az anyuci parancsait, mert egy "kisfiú" nem mondhat nemet a "mamának". Belül
pedig őőrlődik, mint egy állat, hogy hagyja magát kihasználni, de szólni nem mer a világért sem,
mert akkor "anyucitól" kikap. Ez az állapot nagy vergődések közepette, így megy napról, napra, évről,
évre. Közben pedig a pasi belül, nagy rosszul érzi magát, mert az önbecsülésén hagyta, hogy csorba
essen. Nem tudta vagy nem akarta észre venni az intő jeleket. Az ilyen problémával küzdő pasik,
megszűnnek férfiként funkcionálni életük minden területén. (nem a szexualitásra gondolok.)

Nem tudja férfiként megoldani az élete minden problémáját.

És lássuk, mit csinálnak ilyen esetben a pasik? Ilyenkor jön a képbe a harmadik személy, vagyis a
szerető, akinek a meglététől azt várja, hogy talán sikerül a saját önértékelését helyreállítania. Sőt
még  a  szexuális  élete  is  felébredhet.  Lássuk  be,  hogy  ilyen  esetek  kapcsán  a  párjával  való
együttlétek, előbb-utóbb kiégnek. A szex nem működik "anya és fia" felállásban. Igen ám, de a
szeretővel való szexuális vágy sem mindig az igazi, mert a társa már annyira letiporta önértékelését,
hogy már saját magára sem tud igazi férfiként felnézni. Az ilyen értékrenddel rendelkező pasiknak az
élete már romokban hever. Kudarcot vallott férfiként élete minden területén. Tény, hogy ő is hibás
volt, hogy hagyta magát megalázni, kihasználni. Életük végéig pedig vegetálnak a párjuk mellett,
magányos farkasként.

Nos, kedves, nő társaim, ahogy írtam a férfiak önértékelésének letiprásáért a nők tesznek a
legtöbbet.  Miről  is  van  szó  pontosan?  Arról  van  szó,  hogy  sok  feleség,  társ  nem egyenrangú
partnerként kezeli a társát, hanem gyerekként vagy apaként. Nem néz fel rá úgy, mint férfira, csak
úgy, mint apa vagy kisfiú szerepét töltené be az adott személy. Miből lehet ezt látni?

Mondjuk abból, ahogyan a páromat nevezem. Mostanság divat ilyen megszólításokat használni,



mint "apa, apus, apuci, papa". Ezek a megnevezések mind, arra utalnak, hogy a kapcsolatban miként
kezelem a társamat. Nevezzük inkább így: férjem, párom, kedvesem vagy hívjuk a keresztnevén.

Végezetül az a legjobb, ha minden, nő elgondolkodik azon, hogy ő, hogyan manipulálja a férjét,
hogyan dönti romba az önértékelését. Mert, ha a társ más karjaiban keres vigasztalást, akkor nem a
harmadik személyt vagy a társat kell szidni, hanem saját magát is, mert ötven- ötven százalékban
mindketten hibások azért, hogy a kapcsolatuk ide jutott. Mindig kettő áll a vásár. Mindig van eladó
és vevő.



A keleti és a nyugati életfilozófia közötti különbség
 

Nem vagyok filozófus, hogy a filozófiai irányokat tudományosan magyarázzam meg. Ezt a témát
saját meglátásom, tapasztalataim, és olvasmányaim alapján fogom itt boncolgatni. Nem tudom, hogy
ki mennyire hallott vagy olvasott már a keleti életszemléletről. Nagyon sok hasznos életszemléletet
tárnak elénk a kínai közmondások, szólások, japán és indiai életvezetési szemléletek.

A keleti életfilozófia előtérbe helyezi a lélek működését, de választja külön ezt a test működésétől.
Test és lélek csak együtt tud működni. "Ép testben, ép lélek" így tartja a szólásmondás is. Ha a lélek
valamilyen baj, probléma során sérül és azt nem lesz orvosolva, akkor később komoly betegségek
forrása  is  lehet.  A  keleti  filozófia  ezt  már  régen  felismerte.  Sok  minden  másban  eltér  a  két
életfilozófia. Ilyen a betegségek-halál megélése. De más szemlélettel nézi a többi életben adódó
problémákat, mint a kudarc, félelem, sérelem, siker, sikertelenség, és minden más problémát. Amíg
a keleti életszemlélet bíró ember ezeket a gondokat nem kudarcként éli meg, hanem úgy, hogy ez
egy fejlődési szakasz az életében és ezekből csak tanulni lehet később az életben. Örülni tud minden
apró dolognak az életében. Legyen szó egy nyíló virágról vagy szakadó esőről. Tudja, hogy a rossz
dolgok csakis azért történnek, mert annak, úgy kell történnie, hogy ezeket is megtapasztaljuk az
életünk során.  Semmiféle  cselekvéshez nem úgy áll  hozzá,  hogy kell  csinálni  bármi  is,  hanem
lehetőségem van bármit is csinálni. Tehát választhatok, és ez a szabadság megléte. A kell, használata
megöli  a  hitet,  hit  nélkül  pedig  semmit  nem  tudunk  elérni.  Minden  ember,  ha  élete  során
megvalósítaná  önmagát,  akkor  talán  nem  keserű̋  szájízzel  menne  el  az  élők  sorából,  hanem
mosolyogva. A másik fontos dolog a halál  elfogadása, megélése.  A nyugati  szemléletű̋  emberek
tudják, hogy halál az élet velejárója, nem kell tőle félni, mert utána valami új, jobb dolog vár ránk.

A nyugati életszemlélet mást állít  ellenben a keleti módszerekkel.  Itt nincs helye a léleknek.
Mindent kiöltek az emberből, A szeretetet, tiszteletet, önbecsülést, méltóságot, tartást. Az ember
csak egy eszköz bárki szemében. Itt a pénz, a presztízs, karrier, amely meghatározza az emberek
mindennapjait. Azután ítélnek meg, mint embert, hogy mennyi pénzed van, milyen lakásod, autód
van és milyen karriert futottál be. És mit látunk? Kiégett,  megkeseredett,  pesszimista emberek
tömege jár-kel az utakon. Hiányérzetük van belül. A lelküket nem táplálják, nem törődnek vele,
hiszen ezt a nyugati filozófia elítéli. Ehhez társulnak még a betegségek, alkoholizmus-drog használat,
pszichoszomatikus betegségek megléte. A halál meglétét egyszerűen nem akarja elfogadni és ezt
táplálja az emberek agyába. Ha pedig meghal bárkink a hozzátartozója, rokona jön a pánik. Mi lesz
velem? Szegény én. És a temetőbe járás hosszú évekig, amelyet nem az elhunyt miatt teszünk meg,
hanem saját magunk sajnálata végett. És ne felejtkezzünk meg a betegségek gyógyításáról sem. Itt is
csak eszköz az ember. Az orvosok tüneti kezelést alkalmaznak. Gyógyszer és gyógyszer! Lélek, mint
olyan nem létezik. Pedig minden betegség a lélekből indul ki.

Most itt megpróbáltam néhány gondolkodás közötti különbségre rávilágítani. Ez nem teljes körű̋,
csak olyan problémák, amelyek legtöbb embert érintenek az életük folyamán. Sokan fordulnak a
keleti életszemlélet felé, mert érzik, hogy valami nem működik, vagy hiányzik az életükből. Meg kell
nézni, hogy a szegény emberek tömege, akik Ázsia, Afrika, országaiban élnek, a nyomoruk ellenére is
boldogok és mosolyognak. Mert más életszemléletük, értékrendjük.



A kimondott szavak ártalmai

Az életünkben sokszor nem is gondolunk arra, hogy a meggondolatlan szavaikkal milyen mély
sebeket ejtünk bizonyos emberek lelkébe. Nagyon sokat árthat így a szülő, tanár, barát, vagy később
a főnökeink, munkatársaink. Az életre szóló traumákat első sorban a szüleinktől kapjuk, majd az
iskolában a tanárainktól. Bizonyára nincs olyan ember, aki az életében ne tapasztalta volna meg,
hogy a meggondolatlanul kiejtett mondatok milyen kártékonyak tudnak lenni, Olyan az, mint amikor
egy vírus megtámadja a számítógépet. A különbség csak annyiban más, hogy mi emberek évekig
küzdünk e problémák megoldásával, és van, akinek sikerül, és van, akinek nem ezen túllépnie.

Nekem is van ilyen "élményem" a tarsolyomba. Általános iskolás koromban az egyik tanáromnak
ez a mondat jött ki a száján. "Belőled nem lesz senki!" Nem tudom azt az érzést leírni, amit akkor
átéltem. Ő valószínű̋leg azért mondhatta ezt, mert nem voltam eminens, kitűnő tanuló, de buta sem.
Nála,  pedig  csak  azaz  ember  ért  valamit,  aki  kitűnő,  példás  bizonyítvánnyal  rendelkezett.  A
részletekbe most nem akarok belemenni, akit érdekel, olvassa el a blog bejegyzésemet, amelynek
címe: "Így tehetjük tönkre gyerekeink önbizalmat". Ott részletesebben leírtam a történetet. Több
évtizedes távlatból nézve is, nekem az a véleményem erről, pedagógusról, hogy ő nem volt alkalmas
az általa választott pedagógusi pályára. Borzasztó sok belső konfliktusa lehetett önmagával szemben,
amelyeket,  soha  nem  mert  felvállalni.  Belső  bizonytalanság,  megfelelni  vágyás,  rossz  ön-  és
emberismeret, és sok egyéb lelki tényező együttes hatása válthatta ki belőle, ezt a hozzáállást. Talán
neki is mondhatta valaki ugyanazon mondatot, hogy belőled sem lesz senki.

És most jönnek a szülők gyakran hangoztatott ártó mondatai. Hányszor, de hányszor hangzanak el
a következő mondatok a szájukból "Nem lesz belőled senki! Te semmit sem érsz, csak arra vagy jó,
hogy  költsd  a  pénzt!  Ha  tudtam  volna,  hogy  ilyen  gyerekem  lesz!  Bár  meg  sem  szültelek
volna!”Minden problémám forrása te vagy! Te egy senki vagy, és semmire sem leszel alkalmas!"
Brutális mondatok ezek. De amikor ezen mondatok elhagyják a szülők száját, nem is gondolnak arra,
hogy a gyerekük lelkében milyen kárt tettek, és hogy akár évtizedek múltán is nyomni fogja a
lelküket ez a teher.

Hibáztathatjuk ezért a szüleinket vagy nem? - én azt gondolom, hogy nem. Mert őket senki sem
tanította meg arra, hogy az ilyen mondatok milyen ártóak tudnak lenni. Nem volt tanítómesterük. A
viselkedés mintáinkat pedig mind-mind a szüleinktől tanuljuk el. A szüleink pedig eltanulták a saját
szüleinktől, és így tovább. Amikor pedig akár a szülő, akár a pedagógus tesz hasonló kijelentéseket,
akkor arra lehet következtetni, hogy az ő lelki világuk nincs igazából rendbe. Bizonytalanok, gyávák,
befolyásolhatóak, emocionális szempontból, nem nőttek fel. Mondhatnám úgyis, hogy nem érettek
meg arra, hogy gyereket vállaljanak.

Sajnos ez a tendencia egyre jobban érzékelhető a mostani társadalmunkban. Ezért egyre több és
több lesz a problémás gyerek.

Amikor én is rájöttem arra, hogy valójában nem a gyerekben van a hiba, hanem a szülőkben akkor
és is visszamentem a generációkban, teljesen a nagyszüleimig. És meglepő felismerésekre tettem
szert. Olyan hibákra, nevelési irányzatokra, amelyeket a nagyszüleim az én szüleimmel vittek végbe,
és ő is velem, Bár a fent említett mondtatok soha nem hagyták el az anyám száját. Csak a régi
tanárom szavai maradtak meg bennem örökre, annak ellenére, hogy csak lettem valaki.

Én azt tanácsolom a szülőknek, hogy mielőtt a fent említett mondatok bármelyikét kiejtenék a
szájukon, számoljanak ötvenig, vagy igyanak egy korty vizet, de ne nyeljék le. Ugyanis soha nem
tudhatják, hogy ezekkel az ártó mondatokkal milyen végzetes kárt tudnak tenni a gyerekeik életében.



A lélek halhatatlan

Már évekkel ezelőtt írtam egy olyan bejegyzést, amely a halál elfogadásának a tényéről szólt.
Amikor azt a cikket írtam, akkor már sajnos rendelkeztem egy ezzel kapcsolatos megtapasztalással.
Ugyanis több mint tizenöt éve veszítettem el az anyámat. Most pár nappal ezelőtt pedig az apám
távozott el az örök világba.

Azt gondolom, hogy annak ellenére, hogy már több hozzátartozóm elvesztését megéltem, a halál
eljövetelére sohasem lehet teljes mértékben felkészülni. Két héttel korábban, amikor még az apám
elkezdett betegeskedni én sem gondoltam arra, hogy eltávozik rövid időn belül az élők sorából. Bár
idős ember volt, de ez mit sem számít. Hány, és hány idős ember él meg nagyobb kort, mint az én
apám. Erős két hét áll mögöttem, Tele vívódással, idegességgel, feszültséggel, álmatlan éjszakákkal.
Egy éjszaka jó,  ha két-három órát  tudtam aludni.  A túl  gyakori  kialvatlanság pedig idegesség,
feszültséghez, türelmetlenséghez vezet.

Én mindent, de mindent megtettem, hogy az apámnak a legjobb gondozást megadjam, Több, mint
tizenöt évig gondoskodtam róla, szinte azóta, amióta a felesége, azaz én anyám meghalt. Tizenhárom
év  óta  a  lakásból  nem tudott  kimozdulni,  mert  két  csípőprotézis  műtéten  esett  át.  Karácsony
környékén  pedig  jöttek  a  problémák:  dagadt  láb,  és  esténkénti  fulladások.  Orvostól,  kórháztól
nagyon félt.  Végül  mégis  látta orvos,  aki  több féle gyógyszert  írt  neki.  Ezek nem segítették a
gyógyulását, ellenkezőleg, inkább rosszabbá vált az állapota. Végül jó hete kórházba került, ahol
csak aludt, és a kommunikáció is megszűnt köztünk.

Nagyon fáj a távozása, De van egy olyan emlékem, amiben mindig is kapaszkodni tudok. Amikor
elkészítettem őt a kórházi útjára, és vártuk a mentő autót. Volt egy beszélgetésünk. Amely így zajlott
le: " Apu én téged nagy szeretlek, annak ellenére is, hogy voltak olyan pillanatok, amikor nem úgy
szóltam, ahogyan kellett volna, csúnyát mondtam, veszekedtem, vagy akár káromkodtam is. De én is
emberből vagyok, és már nagy kivagyok bukva, sok, ami sok

Erre ez  volt  a  válasza:  "Nem is  akármilyen ember vagy."  Amikor  e  mondatokat  kimondtam
éreztem, hogy megkönnyebbültem,  és  ha szükséges lesz  eltávoznia,  akkor én megmertem neki
mondani azt, hogy szeretem. Amikor már valaki meghal, akkor már késő ezeket kimondani.

Megérkezett a mentő autó, de akkor még nem tudtam, hogy többé nem lássa meg az otthonát. Öt
napig bírta a szíve. Kedden voltam nála utoljára, akkor ébren aludt, megsimogattam homlokát, arcát,
kezét. Kicsit felnyitotta a szemét. Azt mondtam neki: "Apu én vagyok itt a lányod. Megismersz?"
Kinyitotta a szemét,  és bólintott  egyet és aludt tovább.  Szerdán hajnalban jött  a telefon,  hogy
hajnalban meghalt. Nem tudtam, hogy mi történt velem. Képtelen voltam felfogni. Olyan volt, mintha
egy film pergett volna le a szemem előtt. Sőt még mindig olyan érzés.

Eltelt  két  nap az  eset  óta,  és  szívem is  kezdi  megérteni,  hogy ő  elment.  Az agyam inkább
megértette, de időnként elméleteket gyárt. Ez nekem nagyon rossz érzés, de próbálok rajta túllépni.
A test elporlik, semmivé válik, A lélek marad, az sosem változik, A lélek mindig körülöttünk van.
Tudom és érzem, hogy most is itt vannak mindketten velem, és mindig irányítani fognak engem,
amikor nehéz döntések meghozatalára kerül sor.

A lélek halhatatlan, Csak a test hal meg. Ezt most egyre jobban megtapasztalom a saját életemben.



A lelki fejlődés göröngyös útjai
Az  ember,  azaz  ösztönlény,  aki  mindig  boldog  akar  lenni,  és  egész  életében  a  boldogság

megélésének az élményét keresi. Pedig olyan állapot soha nem fordul elő, hogy mindenki, minden
egyes alkalommal boldog legyen. Amikor úgy érezzük, hogy boldogok vagyunk, akkor, azaz állapot
csupán pillanatnyi érzés, amely gyorsan elrepül. Az élet velejárója, hogy életünkben vannak jó és
rossz dolgok egyaránt. Sőt kudarcok és csalódások állapotát is sorozatban át kell  élnünk, hogy
megtapasztaljuk azokat és a fel tudjuk használni a tanultakat a lelki fejlődésünkhöz.

Mostanság egyre jobban az a jellemző az emberek hozzáállására, hogy szeretnének ezt vagy azt
tenni, akár az életüket is megváltoztatni, de ezt minden esetben úgy akarják elérni, hogy azért ne
kelljen semmit sem tenniük. Sokan ezért is nm mernek változtatni az eddig megszokott életükön,
annak ellenére sem, hogy éppen nem érzik jól  magukat a bőrünkben. Ahhoz pedig, hogy bárki
eljusson annak a gondolatnak a megfogalmazásához, kimondásához, hogy mostantól megváltoztatom
az életemet nagy bátorságra és kitartásra lesz szükség.  De nem elég szóban megfogalmazni  a
dolgokat, hanem az egyik legfontosabb tény az, hogy a változtatni akaró embernek az életében át
kell/kellett élnie olyan élethelyzetet, amikor úgy érezte, hogy mos már nincs tovább, vagyis meg kell
élni a saját poklát, hogy változás induljon el a saját életében. Rögtön hozzátenném, hogyha azt
vesszük észre, hogy akár családtagjaink, barátaink, munkatársaink problémákkal küszködnek, akkor
semmiféle képen ne próbáljunk meg nekik segíteni, Azaz ő  problémájuk nekik kell megoldani a
gondjaikat.  Arról  nem  is  beszélve,  hogyha  nem  kérték  ki  problémájuk  megoldásához  a  mi
segítségünket. "Csak segíteni szerettem volna"- hangzik el sokszor ez a megszokott válasz. Amikor
az idézet mondatot kiejtjük a szánkon, akkor többet ártunk vele, minthogy segítettünk volna. A
segítés során felmerül az a probléma is, hogy ismerőseinkkel, rokonainkkal, családtagunkkal nagyon
is lojálisak vagyunk, és nem merjük nekik megmondani az igazságot sem róluk, sem a probléma
meglétére.

.

Ha változtatni akar bárki a saját életén, akkor nagyon keserves, és göröngyös lesz az útja. Először
is a változtatás csak akkor következik be, ha az adott illető megélte saját poklát, és elkezd az életén
és a dolgain változtatni. Ehhez minden esetben külső szakember segítsége kell, mert az anélkül nem
fog menni. Nyíltan, őszintén elfogja mondani rólunk, és problémánkról alkotott véleményét. Aztán
jön a felismerés a részünkről:" Valóban ilyen vagy olyan ember vagyok? Ki is vagyok én egyáltalán?”.
Ha  mindezeket  a  felismeréseket  sikerült  elfognunk,  akkor  kezdődhet  a  nehéz,  kitartó  és
mindennapos munka. Nagyon nagy odafigyelés, toleranciát, türelmet, összpontosítást igényel ez a
munka. Az első három hét az borzasztó energiát, odafigyelést igényel az embertől. Elmondhatom,
hogy vért lehet tőle pisilni. Utána már rögzülnek a dolgok és már kevesebb energiát kell befektetni
az ügy érdekébe. De ez minden napos munkát igényel, mindaddig, amíg az ember él.

Ha következetesen végigjárjuk ezt a göröngyös utat, akkor a siker nem marad el. De addig el
fogunk bukni, de az nem baj. Utána majd felállunk és megyünk tovább. Majd pár hónap elteltével a
környezünk is észre fogja venni a változásokat. Ez pedig a változtató személy esetében először
pozitív tényként fog hatni. Ilyenkor a környezetünkben élők tudatosan fognak olyan szituációkba,
helyzetekbe hozni bennünket, hogy ne tudjunk az adott helyzetben helytállni. Nem baj. Menni kell
tovább a kitaposott úton. Rövidtávon a siker az övék lehet, de hosszú távon az idő az fogja igazolni,
aki végig járja a lelki fejlődés minden jó és rossz útját. Az akadályozó emberek pedig azért próbálnak
meg bennünket megtorpantatni,  mert ők,  gyávák, irigyek, és féltékenyek a mi fejlődésünkre.  A
fejlődő emberben látják meg a saját hibáikat, tökéletlenségüket, és ezért próbálnak úton-útfélen
betenni a másképpen gondolkodó embereknek.



Elmondhatom, hogy sokan, sokszor próbálták velem is eljátszani az a szituációt, hogy különböző
hibákat,  problémákat  gyártottak,  hogy  így  próbáljanak  kizökkenteni  a  belső  békémből.  Eddig
sikertelenül.  A fejlődés során elkezdünk majd egyre jobban látni,  megszűnik a korábbi  vakság.
Növekszik az önbizalom, hitelesség, gerincesség, következetesség. Érdemes végig járni ezt a nem
könnyű̋ göröngyös utat, mert a siker nem marad el. "Aki mer, az nyer".- tartja a szólásmondás. De a
leírtak  mindig  csak  egy  napra  érvényesek.  Ezen  megállapításomat  a  saját  tapasztalataim  is
alátámasztják.



A nőiesség megélése
"Nőnek lenni  jó"  -  állítja  az  egyik,  női  magazin szlogenje.  Valóban tényleg jó,  nőnek lenni?

Elfogadjuk-e  a  nőiségünket?  És  vajon  mit  értünk  a  nőiség  fogalmán,  és  hogyan  éljük  meg  a
mindennapokat  nőként?  Sok-sok  itt  a  megválaszolandó  kérdés.  Sokan  azonban  még  számos
fogalommal sincsenek tisztában, hogy mit is takar az a fogalom, hogy nőiség.

Mitől, nő egy nő? És vajon mitől jó, nő egy nő? Elgondolkodtak már azon, hogy vajon nagyanyáink,
anyáink fejében megfordultak ilyen gondolatok, amikor ők is fiatal vagy idősödő nőként élték az
életüket.  Én  úgy  gondolom,  hogy  ők  kevésbe  foglalkoztak  ezzel  a  témával.  A  másféle
gondolkodásmód, akkor tájt kezdett elterjedni, amikor a nők munkába álltak, és egyszerre kellet
helytállniuk nőként és anyaként egyaránt. A mai társadalomban az tapasztalható, hogy a nők nagy
része nem éli meg a nőiségét, sem nőként, sem anyaként. Nagyon fiatalon már belemegy egy olyan
házasságba, kapcsolatba, amelyről érzi, hogy nem fog működni, de azért belevág, mert ezt várják el
tőle. Szülők, és társadalmi elvárások. Majd jönnek egymás után a gyerekek, de a helyzeten ez mit
sem változtat,  mert nem érzi  magát,  nőnek,  legfeljebb csak csicskásnak,  akinek mindenki  csak
parancsolgat.

A napokban láttam egy pszichológia műsort  az egyik tv-csatornán,  ahol  azt  is  feszegették a
meghívott szakemberek, hogy milyen ma egy mai, nő. A vélemények ütköztek, de egy valamiben
egyetértetek, hogy kevés igazi, NŐ van mostanság. A, nőkből hiányzik a kisugárzás, az önbizalom,
magabiztosság, határozottság, és a, női benső énje. Ellenben sokat átveszik a férfi viselkedési stílust.
Keménynek tüntetik fel magukat, miközben belül kocsonyák, mert egy, nő az evolúciós beállítottsága
miatt sem tud olyan egyéniségé válni, mint egy pasi. Egyre nagyobb azoknak a házasságoknak az
aránya, ahol a párok nem férfiként, és nőként vannak jelen a kapcsolatban, hanem kislányként és
kisfiúkként. Sokan ezt a felállást észre sem veszik, mert ez a természetes számukra, mert ezt láttak a
szüleik házasságában is.  Csak amikor azon kapják a fejüket, hogy már a szex sem működik az
életükben, akkor valami hirtelen megváltozik. De arra egyiken sem gondolnak, hogy a kisfiú, mama
felállásban ez  nem működhet,  mert  egy  kisfiú  soha nem fekszik  le  a  mamával.  Így  szépen el
vegetálnak egymás mellett.

Majd  az  élet  újabb  problémák  elé  állítja  az  ilyen  kapcsolatban  élő  embereket.  Még  pedig
különböző testi tünetek, betegségek formájában. Ezek a betegségek legtöbb esetben a nemiséggel,
szexualitással, szeretethiánnyal vannak összefüggésben. Nem tudom, hogy feltűnt-e már valakinek,
hogy kik azok a férfiak, akik gyakran keresik fel az urológust, és kik azok a, nők, akik gyakran
fordulnak nőgyógyászhoz. Ezen személyek mind azok köréből kerülnek ki, akik nem élik meg a teljes
értékű̋ férfiasságot, nőiséget. Sem társadalmi szinten, sem a magánéletben. Egyre, nő azon betegek
száma,  akiknek  különböző,̋  nőgyógyászati  betegséggel  küzdenek,  petefészek-méhnyak  rák,
melldaganat és ciszták tömkelege. Ezek pedig, mind az elfojtott, nőiségükből fakad. A férfiaknál
ugyanez a prosztata betegségekkel hozható kapcsolatban, mert ők sem teljesednek ki, mind FÉRFI
isten igazából.

A régi időkben ilyen betegséggel csak ritkán találkozott az emberiség. Ezt az állítást azonban az
okos-okoskodó emberek megmagyarázzák. Stressz, helytelen táplálkozás, környezeti hatások, és sok
más tényekkel támasztják alá a véleményüket. Csak egy tényt kihagynak az állításaikból, még pedig
azt, hogy régen, nő volt a nő, és férfi volt a férfi. Ma pedig már lassan csak a nemük utal arra, hogy
ki a férfi és ki a nő. És tényleg jó nőnek lenni? Szerintem kevés nő mondhatja el magáról, hogy
nőnek lenni jó. A nagy többség csak, nőneműként tengeti az életét. És van egy általános tévhit, hogy
egy nő a pasitól lesz, nő, vagyis ha kapcsolatban, házasságban él. Tényleg a pasitól lesz valaki, nő?
Szerintem nem, mert ha ez így működne, akkor sok, nő nem csak a nemében élné meg a nemiségét,



hanem valódi, nőként élné a napjait.



A pénz hatalma!
Pénz, a pénz! Nincs olyan nap vagy óra, hogy ez a fogalmat ki ne ejtsük a szánkon. Ennek

megléten vagy nem léten nagyon sok múlik az életünkben. A pénz a világmozgató rúgója, ebből ered
a gazdagság, illetve a szegénység és a nyomor. A pénz boldoggá is teheti az életünket, de ugyan
ilyen  erővel,  akár  boldogtalanná  is  válthatunk,  ha  nincs  elég  belőle.  Meg  kell  tehát  találni  a
megfelelő egyensúlyt az életünkben, hogy ne kerítsen hatalmába a pénz meg illetve nem léte.

Sokan azt tartják, hogy azért boldogtalanok, mert nincs pénzük, vagy ha van is kevés. Folyton,
folyvást güriznek, harcolnak, hogy minél több legyen belőle. Az évek azonban rohannak, és egyszer
csak azon kapjuk a fejünket, hogy nem is éltünk igazán, mert csak a pénzszerzés volt a legfőbb cél az
életünkben. Mi is a pénz valójában az ember életében? A pénz csak egy eszköz, tárgy az ember
életében. Igaz erre az eszközre is szüksége van az embernek, mert ez által tud különböző dolgokat
megvásárolni.  A  pénz  kezelését  meg  kell  tanulni,  Nem  szabad  hagyni,  hogy  a  pénz  hatalma
felülkerekedjen rajtunk. Amikor azt látjuk, hogy egy ember éltében a pénz játssza a főszerepet,
akkor azt is láthatjuk, hogy ezek az emberek nem élnek igazán. Nem szeretik sem magukat, sem
családtagjaikat,  sem  embertársaikat.  Az  egyetlen  boldogság  az  életükben  az  anyagi  javak
megszerzése, bármi áron. Sokszor tapasztalható, hogy a pénzszerzés végett, bizonyos emberek, a
legalacsonyabb szintű̋ munkát is elvégzik, és a pénzük sosem gyűlik. A pénzzel okosan kell bánni.
Vannak olyan emberek is, akiknek meg van minden anyagi javaik. Luxus lakás, autó, több ingatlan,
készpénz, és sorolhatnánk tovább. De ezek az emberek mégsem boldogok. Miért is? Mert nem
tudnak szeretni senkit, csak a pénzüket, az pedig egy eszköz. Az eszköz nem tudja viszonozni a
szeretetet.

Van a másik véglet. Az pedig az, hogyha valakinek van pénze, de nem arra használja, amire
szeretné. Nem költ sem magára, sem a gyerekére, sem a környezetére, nem adakozik. Ezt a fajta
viselkedésformát a köznyelv fösvénynek nevezi.  Molière-nek is  van egy műve, amelyet érdemes
elolvasni. A fösvény ember lelkében nincs szeretet, csakis a pénz szeretete élteti. De minek, ha nem
tudja használni. Csak azért örül neki, hogy a pénze csak van. Halála után senki sem fogja magával
vinni a túlvilágra. Tudok olyan esetről is, akinek ugyan volt pénze bőven, és mégis éhezett, amely a
halálához vezetett.

Ennek a fösvénységnek a megjelenésében, és is részesültem. Anyai nagymamám szintén ilyen
ember volt. Borzasztó nagyon szerette a pénz, de azzal saját magán kívül senkit nem örvendeztetett
meg vele. Én, mint egyetlen unokája még az életemben, amíg élt egy szelet csokoládét sem kaptam
tőle. Igaz én sosem voltam az a fajta ember, akinek a pénz sokat számított volna az éltében. Jó, ha
van, de kevés van, akkor is be kell érni vele. A pénz nem boldogít, tartja a mondás. Bár az is igaz,
hogy pénz nélkül bolond az ember. Ezért kell a helyes utat megtalálni.

Lehetőségeink szerint gondolkodjunk el azon, hogy vajon megéri feltétlenül harcolni a pénzért az
életben. Aki nagyon meg akar bármit szerezni, annak ki is folyik a markából. A másik dolog pedig az,
hogy a könnyen jött  pénz könnyen megy.  Sőt  van egy olyan keleti  bölcsesség is,  hogyha nem
érdemelte meg az ember azt a pénz, akkor elveszik tőle előbb- utóbb. Én úgy gondolom, hogy legyen
kevesebb pénzem. A kevéssel is tudjak jól bánni. Mert sokkal fontosabb az, hogy tudjak örülni,
mosolyogni, szeretni. És ne kerüljek soha a pénz hatalmába. Én irányítsam a pénzügyeimet, és ne a
pénz az én életemet.



A rózsaszín köd!
 

A rózsaszín köd, így nevezi a köznyelv, azt az érzést, amelyet szerelemnek hívunk. Mi is az a
szerelem? Milyen érzések kerítik hatalmába az embert, amikor szerelmes? Átéli-e minden ember a
szerelemet?  Csak  fiatalon  lehet  egy  ember  szerelmes  vagy  idős  korban is?  Számos e  témával
kapcsolatos kérdést lehetne itt taglalni. De most csak a legfontosabb kérdéseket fogom kivesézni.

Mi is az a szerelem? Amikor az ember fia-lánya szerelembe esik, akkor egy kémiai, biológiai
folyamat részesévé válik. Megváltozik a gondolkodása, csak a szerelme körül forog az agya. Mindig
együtt akarnak lenni, éjjel-nappal. A szerelem nagyon jó érzéssel tölti el az embert. Amikor meglátja
a kiválasztottját, Hevesebben ver a szíve, remeg a keze-lába, belső remegés lesz rajta úrrá. Egy
megmagyarázhatatlan  érzés  fut  át  rajta,  amit  csak  ért  meg,  aki  már  átélt  hasonló  szituációt.
Tapasztalatból tudom, hogy nagyon szerencsés ember az, aki már életében legalább egyszer már
átélt egy szerelmet, annak jó és rossz következményével egyaránt.  Bár sok csalódást is hordoz
magába ez az állapot, mert a"rózsaszín köd" elborítja az ember agyát, és ezért nem vesszük sokszor
észre a másik negatív tulajdonságait. Majd a köd elszáll és jön a nagy valóság.

Átéli-e minden ember a szerelem érzését? Én úgy látom és tapasztalom, hogy nem. A fiatalok azt
mondják, hogy igen, ők szerelmesek. De én alig látok olyan csajt vagy pasit, aki úgy isten igazából
szerelmes lenne. És miből gondolom ezt? A kisugárzásból és a testbeszédből. Nem csillog a szemük,
nincs meg a varázs, nem ég a tűz. A szerelmes ember pedig mindenre képes. Az ilyen szerelemnek
hit  kapcsolatból  alakul  ki  később a támaszkodás,  és társfüggőség.  Akkor szokták ezt  mondatot
hangoztatni a párok: "Szeretem őt, de nem úgy" Hát hogyan? Szeretni csak egy féle képen lehet.
Vagy szeretek valakit vagy nem?

Hányszor lehet szerelmes az ember élete során? És lehet-e idősebb korban is szerelmes az ember?
A szerelem nincs sem korhoz, sem időhöz kötve. És tapasztalatból mondom, hogy többször is lehet az
ember  szerelmes élete  folyamán,  sőt  még idősebb korban is  szerelembe eshet.  Fiatalkorban a
szerelem megélése teljesen más érzés,  mint  mondjuk később.  Az ember,  ahogy idősödik egyre
érettebben éli meg a szerelmet. (persze, ha nem játszik szerepet a támaszkodás és az anyagiak)
Visszagondolván a fiatalkoromban lezajlott szerelem és egy későbbi szerelem megélése között óriási
volt számomra a különbség.

Életem során három "nagy" szerelmet éltem át. Mindegyik más-más érzelmet váltott ki belőlem. A
"leg" nagyobb szerelmet életem negyvenes éveiben éltem át. Több évig tartott. Itt már egy érettebb,
nő  fejével  és  szívével  gondolkodtam.  És  láttam  a  negatív  tulajdonságokat  is  a  másikban.  A
környezetemben élő, nők azt állítják, hogy olyan, mint szerelem már érettebb korban nem létezik.
Sőt volt egy, női pszichológus is, aki ezért kinevetett. Ilyen véleményt csak az fogalmazhat meg, aki
élete során soha, de soha nem volt szerelmes.

Én hálát adok az életnek, hogy megismerhettem az "igazi" szerelmet, mert általa sokat fejlődtem,
és megtapasztalhattam az ezzel járó jó és rossz érzéseket is. Ez az élet. Aki pedig még élete során
nem tapasztalta meg ezen érzést a lelkében egy életre szegény marad e téren.



A szexualitás három lába

Korábban már írtam a párkapcsolathoz szükséges négy alapvető dologról, amelyet úgyis neveznek
a pszichológia berkeiben, hogy az asztal négy lába. Most pedig szexualitás három alappillére lesz a
téma, vagyis az asztal három lába.


